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در فقه و اصول نمی توانیم مطلب جدیدی را اضافه کنیم. قواعد ما نمی تواند بهروز باشد؛ مانند پزشکی نیست که هرچه

پیشرفت کنیم قواعد آن به روز شود.

موسوی مهر، استاد سطوح عالی حوزه علمیه مشهد؛ 

محمدحسن موسوی مهر، استاد سطوح عالی حوزه علمیه مشهد گفت:

تغییر و تحول در متون درسی حوزه را باید به صورت موردی بررسی کرد. برای برخی از متون جایگزین نیست، برخی از متون
را نمی توان کنار گذاشت و تغییر در دسته ای از متون نیز الزامی است.

به گزارش اسپادانا خبر و به نقل از شفقنا، او ادامه داد:

یکی از موارد خیلی مهم این است که آیا ما مواردی را که به فهم مطلب کمک می کند تجربه کرده ایم که الان نوبت به تغییر
کتاب برسد یا خیر. مثلا آیا اساتید کفایه همه در تدریس قوی هستند؟ گاهی اغلاق عبارت اگر با ناتوانی استاد همراه باشد عمر

طلبه تلف می شود ولی اگر استاد زبردست باشد و بتواند تبیین درستی داشته باشد و از نرم افزارهای کمک آموزشی هم
استفاده شود این مشکل حل می شود. درباره کتابهای سطح یک هم همین موضوع هست. می شود که کتاب را تغییر نداد و
برای آموزش از اهرمهای دیگر استفاده کرد. در حوزه جای کلاسهای کارگاهی که بتواند ذهن طلبه را درگیر کند خالی است.

آموزش باید پژوهش محور باشد. متدها و روشها باید در نحوه آموزش تغییر کند و با این کار نیاز به تغییر متون نیست.

او گفت:

قواعد ما نمی تواند بهروز باشد. قواعد فقه و اصول مانند پزشکی نیست که هرچه پیشرفت کنیم قواعد آن به روز شود. ما
چون می خواهیم به هزار و چهارصد سال قبل برسیم هرچه قواعد اصیلی را که از اهل بیت(ع) گرفته ایم حفظ کنیم مناسب تر

است. ما در حوزه شهرت و حوزه اجتماع به آنچه قدماء گفته اند توجه داریم البته این بدان معنا نیست که اگر طرق عقلایی
وجود داشته و مغفول مانده را  مغفول بگذاریم. ما در فقه و اصول نمی توانیم مطلب جدیدی را اضافه کنیم. قواعد، قواعد

قدیم است و مسائل جدید شاید پیش روی ما قرار بگیرد. فقه ما همان فقه جواهری است. ما با دو مساله روبرو هستیم؛ یکی
فهم قواعد و یکی تطبیق قواعد. نقصی که به حوزه وارد است کم بودن کارهای تطبیقی است. ما باید طلاب را برای کار تطبیقی

آماده کرد.

محمدحسن موسوی مهر اظهار کرد:

حوزه باید تخصصی شود. ما هم برای قرآن و هم برای فقه و اصول و هم برای تاریخ و اخلاق و سایر علوم اسلامی نیاز به
متخصص داریم. اگر همه اینها را لازم داریم باید به فراخور آن استعدادهای افراد هدایت تحصیلی صورت بگیرد. کسی که تحلیل
قوی دارد به درد مباحث اصلی می خورد و باید او را به این سمت هدایت کرد. کسی که ماندگاری ذهن بیشتری دارد می تواند

وارد حوزه بیان احکام و تاریخ شود. الان ما طلاب را گاها وارد مسیری می کنیم که به آن علاقه ندارند و یا اگر هم علاقه دارند،
استعداد ندارند.

[1] حوزه علمیهبرچسب ها: 
[2] آموزش و پرورش
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